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1|O KONSULTACJACH 

 

TERMIN KONSULTACJI 
20 maja – 9 czerwca 2019 

PRZEDMIOT KONSULTACJI 
Teren zieleni u zbiegu ulic Żmigrodzkiej i Pakosławskiej we Wrocławiu. 

ZAKRES KONSULTACJI 
Konsultacji poddana zostanie jedna propozycja zagospodarowania skweru, a także sposób 
funkcjonowania tego terenu w przyszłości. Zagadnienia do konsultacji: 

1. układ stref wypoczynku i zabawy – lokalizacja siłowni terenowej, ścieżki zdrowia, placu 
zabaw, polany rekreacyjnej, boiska, pumptracku, toalety publicznej, 

2. rodzaje nawierzchni - dla ścieżek pieszych i pieszo-jezdnych, 
3. układ nasadzeń drzew i krzewów oraz zieleni izolacyjnej dla całego terenu zieleni, 
4. układ oświetlenia i małej architektury. 

CEL KONSULTACJI 
Poznanie opinii mieszkanek i mieszkańców na temat koncepcji zagospodarowania zielonego klina  
u zbiegu ulic Żmigrodzka–Pakosławska we Wrocławiu oraz sposobu funkcjonowania tego terenu  
w przyszłości. 

EFEKT KONSULTACJI 
Raport z konsultacji oraz zaktualizowana koncepcja. 

ADRESACI KONSULTACJI 
Mieszkanki i mieszkańcy Wrocławia, w szczególności osiedla Polanowice-Poświętne-Ligota. 

FORMY KONSULTACJI 

FORMULARZ OPINII | 20.05 – 9.06.2019 | umieszczony na stronie konsultacji. 

SPACER KONSULTACYJNY | 29.05.2019, g. 17:00 | Teren zieleni u zbiegu ulic Żmigrodzkiej i 

Pakosławskiej | start przy stawie –  wejście na teren zieleni od ul. Żmigrodzkiej. 

KONTEKST  
Zielony teren na osiedlu Poświętne-Polanowice-Ligota o powierzchni około 5 hektarów będzie 
pierwszym rekreacyjnym terenem w okolicy. O jego powstanie zabiegała Rada Osiedla 
Polanowice-Poświętne-Ligota. Wychodząc naprzeciw tym staraniom, Zarząd Zieleni Miejskiej 
zlecił pracowni projektowej Promart przygotowanie koncepcji zagospodarowania terenu. 
Przewiduje ona podzielenie całego obszaru na dwie ogólne strefy: aktywnego wypoczynku 
i rekreacji oraz strefę uspokojoną z ogrodami, polanami i łąkami kwietnymi. Na zielonym klinie 
zaproponowano miejsca do uprawiania sportu (m.in. boiska i siłownię plenerową), place zabaw, 
wybieg dla psów, a także plac do organizacji imprez plenerowych.  
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Na etapie prekonsultacji (w połowie kwietnia 2019) odbyło się spotkanie z mieszkańcami, 
podczas którego projektantka przedstawiła wstępną propozycję zagospodarowania terenu. 
Uczestnicy zgłosili swoje uwagi do koncepcji oraz zawnioskowali o dodatkowe elementy 
wyposażenia. 

PROMOCJA KONSULTACJI 
Informacje umieszczone: 

● na dedykowanej stronie www poświęconej konsultacjom: 
www.wroclaw.pl/rozmawia/nowy-park-na-poswietnem, 

● stronie internetowej Biuletynu Informacji Publicznej Urzędu Miejskiego Wrocławia: 
www.bip.um.wroc.pl/artykul/127/39537/nowy-park-na-poswietnem, 

● tablicy ogłoszeń Rady Osiedla Polanowice-Poświętne-Ligota, znajdującej się w siedzibie 
Rady oraz w innych gablotach osiedlowych, a także stronie www Osiedla, 

● plakatach rozwieszonych w uczęszczanych miejscach Osiedla oraz SP 20 przy ul. 
Kamieńskiego, ulotkach wrzucanych do skrzynek pocztowych w okolicy parku, 

● tabliczkach wbitych w grunt na konsultowanym terenie, 

● w mediach społecznościowych (Facebook): Wrocław Rozmawia, oficjalny profil Rady 
Osiedla Polanowice-Poświętne-Ligota, Zarządu Zieleni Miejskiej (Zielony Wrocław) 
i Fundacji na Rzecz Studiów Europejskich, 

● w newsletterze Centrum Sektor 3 oraz na stronie internetowej Centrum. 

Odnotowane wzmianki w lokalnych mediach: 

● artykuł w Gazecie Wrocławskiej: www.gazetawroclawska.pl/nowe-parki-we-wroclawiu-
sa-konsultacje-nie-ma-pieniedzy/ar/c1-14159287?fbclid=IwAR0pw0p-
qjyudrDqMB0_szI778paEzdw-HmgLt1w2McyRUBZ4E4rosv0wY4, 

● artykuł na portalu TuWrocław.com: www.tuwroclaw.com/wiadomosci,bedzie-nowy-
zielony-skwer-ruszaja-konsultacje-spoleczne,wia5-3266-48792.html, 

● materiał w Radiu Eska: www.wroclaw.eska.pl/poznaj-miasto/bedzie-nowy-park-na-
poswietnem-w-planach-rowniez-teren-rekreacyjny-na-wojszycach-audio/773539. 
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2|FORMULARZ OPINII 

 

Podczas konsultacji w okresie 20 maja – 9 czerwca 2019 r. można było wypełnić formularz 

zamieszczony na stronie internetowej www.wroclaw.pl/rozmawia. W formularzu mieszkańcy 

mogli przekazać zarówno ogólne sugestie do zaproponowanej koncepcji zagospodarowania 

terenu, jak i odnieść się do podziału terenu na strefy wypoczynku i zabawy, układów nasadzeń 

oraz zieleni izolacyjnej, układu małej architektury i oświetlenia oraz rodzajów nawierzchni ścieżek 

pieszej i pieszo-jezdnej. W sumie otrzymano 13 wypełnionych formularzy. 

W tym samym okresie mieszkańcy mieli możliwość zgłaszania uwag w sposób tradycyjny: 

wrzucając opinie do skrzynki umieszczonej przy siedzibie Rady Osiedla Polanowice-Poświętne-

Ligota (ul. Kamieńskiego 190). Mieszkańcy nie skorzystali jednak z tej możliwości, wybierając 

formularz elektroniczny lub wypowiedzi ustne podczas spaceru konsultacyjnego. 

W formularzu opinii zadano poniższe pytanie: 

JEŚLI MA PAN(I) SWOJE SUGESTIE DO ZAPROPONOWANEJ KONCEPCJI, PROSIMY O ICH 

WSKAZANIE.  

[W szczególności prosimy się odnieść do układu stref wypoczynku i zabawy –  lokalizacja siłowni 

terenowej, ścieżki zdrowia, placu zabaw, polany rekreacyjnej, boiska, pumptracku, toalety 

publicznej; rodzajów nawierzchni ścieżek pieszej i pieszo-jezdnej; układu nasadzeń drzew 

i krzewów oraz zieleni izolacyjnej dla całego terenu; układu oświetlenia i małej architektury.] 

Lp. Opinia Rozpatrzenie 
Uzasadnienie 

Zarządu Zieleni Miejskiej 

 

1. 

SUPER PROJEKT POPIERAM 

TYLKO CZY POWSTANIE ? 

MOŻE MOŻNA DODAĆ MINI 

GOLFA W STREFIE 

SPORTOWEJ BRAWO !!!! 

nieuwzględnione Dziękujemy za miły komentarz. 

Zamiast budowania stałego pola 

do gry w golfa proponuje się 

w przyszłości ustawienie 

urządzeń nie związanych z 

gruntem, wykonanych ze sklejki 

wodoodpornej, pokrytej 

sztuczną trawą, z gumowymi 

nóżkami. Takie przenośne pola 

do gry w golfa można sytuować 

w dowolnym miejscu na terenie 

parku. 

2. 
Popieram plus proszę o mini 

golf 

nieuwzględnione Jak wyżej. 
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3. 

Proponowana stacja roweru 

miejskiego powinna być 

przeniesiona bliżej drugiej 

strony parku w okolice końca 

parku przy ul. Poświęconej 

17d-e. Obecnie proponowana 

lokalizacja znajduje się 

w bliskiej odległości od stacji 

Marino. Zmiana spowoduje 

możliwość wypożyczenia 

roweru pod Marino 

i przejechania przez park na 

ul Poświęcką. 

wyjaśnienie Zgadzamy się z sugestią 

przeniesienia stacji roweru 

miejskiego bliżej wschodniej 

strony parku, zwłaszcza ze 

względu na jej funkcję 

w korelacji ze stacją rowerową 

przy Marino. W naszej koncepcji 

jej sugerowane umiejscowienie 

wykorzystuje skraj parku 

z dobrym połączeniem ze 

ścieżką rowerową. Stacja 

roweru miejskiego jest poza 

zakresem opracowania projektu 

i ostateczną decyzję o jej 

lokalizacji podejmie Zarząd Dróg 

i Utrzymania Miasta wraz 

z oficerem rowerowym. Jeżeli 

wygospodarują oni potrzebną 

przestrzeń w proponowanym 

w komentarzu miejscu, 

zgadzamy się, że będzie to 

bardzo dobre rozwiązanie. 

4. 

Byłoby dobrze, żeby było 

miejsce dla Streetworkout. 

Miejsce dla ćwiczeń. 

Dziękuję. 

uwzględnione 

 

Dziękujemy za komentarz. 

Miejsce do ćwiczeń zapewniają 

urządzenia siłowni plenerowej 

oraz urządzenia ścieżki zdrowia 

umiejscowione punktowo 

wśród zieleni. W projekcie 

zostały przewidziane urządzenia 

do kalisteniki, zarówno w strefie 

siłowni, jak i ścieżki zdrowia. 

Projektanci zastanowią się, czy 

i gdzie można by przewidzieć 

miejsce do urządzenia typu 

StreetWorkout. 

5. 

Dzień dobry, 

Projekt planu jest perfekcyjny 

:D Jesteśmy zachwyceni :D Po 

prostu europejski poziom! :D  

Mam nadzieję, że uda się 

wszystko zrealizować i to 

w krótkim czasie :D 

uwzględnione 

 

Serdecznie dziękujemy za 

szczegółowe wczytanie się w 

projekt oraz za wydanie 

pozytywnej opinii. Sugestia 

zastosowania budek lęgowych 

dla ptaków oraz budek dla 

nietoperzy bardzo nam się 
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Cieszę się, że zostało to 

zaplanowane z głową jako 

wielofunkcyjne miejsce - 

widać, że projektanci 

przemyśleli wiele aspektów 

i zrobili bardzo ergonomiczny 

projekt. Rewelacyjne są 

zbiorniki retencyjne w stylu 

deszczowego ogrodu (dzikie 

zwierzęta i owady będą 

kochały to miejsce), place dla 

dzieci i infrastruktura 

sportowa jest 

nieprawdopodobnie 

potrzebna w tym miejscu. 

Fajne jest też miejsce 

plenerowe oraz plaże nad 

stawem (nauka wędkowania 

z pomostu jest  rewelacyjna, 

zapiszę z chęcią na coś 

takiego swoje dziecko). 

Powierzchnie ścieżek są 

dobre, lokalizacja elementów 

infrastruktury też (zachowana 

dobra odległość od zabudowy 

mieszkaniowej). Układ 

ścieżek zapewniający 

bezpieczeństwo, oświetlenie. 

Układ nasadzeń też jest 

dobry – naprawdę nie mam 

do czego się przyczepić.  

Jedyne o co bym 

wnioskowała to budki lęgowe 

dla ptaków, budki dla 

nietoperzy i schronienia dla 

jeży, jaszczurek etc. + do tego 

roślinność, która będzie 

wspomagała ich dietę :) 

podoba i dołączamy je do 

swojej koncepcji. 

6. 

Uważam, że konieczne jest 

zachowanie jak najbardziej 

dzikiego / naturalnego 

charakteru tego terenu. 

uwzględnione 

częściowo 

 

Częściowo zgadzamy się 

z podaną opinią. Również 

wyszliśmy z założenia, że należy 

zachować jak najwięcej 
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Ważnym jest zachowanie 

istniejących drzew i krzewów, 

które tworzą charakter tego 

miejsca. 

Moim zdaniem wystarczyłoby 

wytyczenie ścieżek pieszych 

i pieszo-jezdnych, 

postawienie ekranów 

akustycznych obrośniętych 

zielenią od strony 

ul. Żmigrodzkiej, wykonanie 

pomostów i mostków, a także 

elementów małej 

architektury.  

Jeśli chodzi o proponowane 

oświetlenie terenu – jest ono 

nieprawidłowe, ponieważ 

powoduje zanieczyszczenie 

światłem (strumień światła 

nie powinien zostać 

skierowany ku niebu). 

przestrzeni w stanie 

nienaruszonym razem 

z istniejącą już zielenią. To 

założenie zostało zawarte 

w projekcie. Jego wynikiem jest 

między innymi decyzja 

o niewprowadzaniu ruchu 

kołowego w projektowany 

teren, w związku z czym nie 

powstaną ścieżki pieszo-jezdne. 

Przyszłościowe spojrzenie na 

teren oraz jego okolice i analiza 

zapotrzebowania na usługi 

rekreacji i sportu, zarówno 

obecnych mieszkańców 

pobliskich osiedli (głównie 

jednorodzinnych), jak 

i przyszłych mieszkańców 

planowanej zabudowy 

mieszkaniowej wielorodzinnej, 

wskazują na konieczność 

wprowadzenia tychże usług 

w teren zieleni parkowej. 

Usługi zostały zlokalizowane 

w możliwie najmniej 

uciążliwych, zarówno dla 

mieszkańców, jak i dla przyrody 

miejscach, a ich liczba jest 

przemyślana adekwatnie do 

potrzeb. Charakter miejsca 

zostanie zachowany 

(starodrzew, ciek wodny, staw, 

roślinność nad stawem) oraz 

miejscami podkreślony (łąki 

kwietne i rozlewiska).  

Dziękujemy za wyrażenie 

zmartwienia zanieczyszczenia 

światłem. Strumień światła 

użytych w projekcie latarni nie 
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będzie skierowany ku niebu, 

także nie wystąpi ten problem. 

7. 

Miejsce idealne pod tego 

typu inwestycję – brakuje 

miejsca dla dzieci w okolicy, 

tym bardziej, że w pobliżu 

powstają nowe zabudowy. 

Pozdrawiam, mieszkaniec. 

jest w projekcie 

 

Dziękujemy. Powstanie kilka 

nowych miejsc dla dzieci 

i młodzieży. 

 

8. 

Strefa cienia, ławeczki dla 

osób starszych, łatwe dojście. 

Nawierzchnia przyjazna dla 

wózków, nie żwir i nie beton. 

Parking z geokratą, nie lity 

beton i system odzyskiwania 

wody. Kwietna łąka i ostoja 

dla zwierząt, jeże, sarny 

/pojawiają się w tej okolicy/ 

ptaków. 

uwzględnione 

częściowo 

 

Część sugestii (strefa cienia, 

ławki dla osób starszych, łąki 

kwietne, nawierzchnia przyjazna 

dla wózków i dla przyrody) 

występuje już w projekcie, także 

dziękujemy za ich podkreślenie. 

Strefa parkingu leży poza 

zakresem opracowania 

projektu. Zamiast zielonych 

ekranów rozdzielających część 

placów zabaw od części 

wypoczynkowej proponujemy 

zastosowanie naturalnej zieleni 

izolacyjnej złożonej z gęstych 

krzewów i drzew, by 

zrezygnować z używania 

betonowych fundamentów 

w strefie starodrzewu. 

9. 

Witam. Wybieg dla psów to 

fantastyczny pomysł, mam 

nadzieję że nie zrezygnują 

Państwo z tego! :) 

jest w projekcie Serdecznie dziękujemy, 

w projekcie nie zrezygnujemy 

z wybiegu na psów. 

10. 

Jako mieszkanka inwestycji 

"zamieszkaj na Rudawskiej" 

proszę tylko o zadbanie 

o miejsca parkingowe dla 

osób, które do parku przyjadą 

swoim samochodem. Już 

teraz jest ogromny problem 

z przejazdem ulicą Rudawską 

i Pakosławską, gdyż  

samochody są poustawiane 

jeden obok drugiego. 

Sama inicjatywa stworzenia 

nieuwzględnione Serdecznie dziękujemy za 

komentarz. Park z założenia ma 

służyć przede wszystkim 

pobliskim mieszkańcom, stąd 

sugerujemy ograniczoną liczbę 

miejsc parkingowych, żeby nie 

uszczuplać ilości nawierzchni 

biologicznie czynnych. 

Postulujemy ulokowanie 

nowych miejsc parkingowych 

w terenie pasa drogowego, 

należącego do Zarządu Dróg 
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parku jest wspaniała, bardzo 

się wszyscy cieszymy, że 

powstanie on w naszym 

sąsiedztwie. 

i Utrzymania Miasta, który 

przecina część projektowanego 

parku. 

 

11. 

Koncepcja świetna. Dobrym 

pomysłem byłoby zrobienie 

chociaż tymczasowego 

połączenia (np. w postaci 

szutrowego chodnika) 

z drogą prowadzącą do 

bloków mieszkalnych przy ul. 

Poświęckiej / Kubali. 

wyjaśnienie Z planu zagospodarowania 

przestrzennego można 

wyczytać, że na teren parku, 

z zespołu mieszkalnego przy 

ul. Poświęckiej / Kubali 

prowadzi szeroki korytarz 

pieszo-rowerowy. Końcowy 

fragment tego korytarza został 

już wykonany i dochodzi do 

ul. Pakosławskiej. 

Z ostatnich naszych obserwacji 

widać, że na terenie wokół 

projektowanego parku, w dość 

dużym tempie, powstaje nowa 

zabudowa mieszkaniowa 

z infrastrukturą drogową.  

Dziękujemy za zwrócenie uwagi 

na ten temat. 

Wykonanie tymczasowego 

połączenia Państwa zespołu 

mieszkalnego z parkiem 

musiałoby przebiegać po trasie 

przyszłego korytarza pieszo-

rowerowego.  

12. 

Dzień dobry, nie mam uwag 

co do rozplanowania 

przestrzeni. Z czasem można 

by wzbogacić park o rzeźbę 

kamienną lub kwiatową, 

może zegar słoneczny lub 

inny mocny akcent 

dekoracyjny. Proponuję wziąć 

pod uwagę metalowe place 

zabaw jako dużo bardziej 

uwzględnione 

częściowo 

 

 

Serdecznie dziękujemy za 

komentarz. Odpowiedzi kolejno 

wg komentarza: 

Park według koncepcji zostanie 

wyposażony w symboliczny 

totem, który będzie rzeźbą 

umiejscowioną w ogrodzie 

kwiatowym. 

Początkowo braliśmy pod 
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wytrzymałą i łatwiejszą 

w eksploatacji alternatywę 

dla drewna, a brak 

narzuconej tematyki typu 

zamki, być może dałby 

dzieciom więcej pola do 

kreatywności. Co do ścieżek, 

najbardziej przyjazne są 

gładkie nawierzchnie, po 

których łatwo jeździ się na 

rolkach czy z wózkami 

dziecięcymi. Jedna z altan 

mogłaby być zlokalizowana 

na stawie lub nad samym 

brzegiem – coś jak w linku 

poniżej, tworzy bardzo 

malowniczy widok i jest 

wspaniałym miejscem do 

podziwiania stawu. 

Proponowałabym posadzenie 

kosaćców na brzegu stawu 

i cieku (mogą rosnąć nawet 

w wodzie), grążeli / lilii 

wodnych, rododendronów, 

paproci, fiołków itp. 

W zacienionych miejscach 

pod drzewami, a także 

wykorzystanie roślin 

cebulowych (krokusy, 

tulipany), aby park był ładny 

już od wiosny. 

Inspiracje: 

www.na-pulpit.com/staw-

kwiaty-drzewa 

www.tapeciarnia.pl/237170_

park_staw_altanka_zielen_k

wiaty 

uwagę metalowe urządzenia na 

plac zabaw i w obecnym 

projekcie występuje kilka 

urządzeń metalowych. Jednak 

w celu zachowania charakteru 

miejsca, postawiliśmy na 

urządzenia z naturalnych 

materiałów renomowanej firmy, 

których niższa, w stosunku do 

metalowych urządzeń cena, 

pozwoli na ich odpowiednią 

konserwację. 

Kreatywność dzieci na placach 

zabaw zależy od wielu 

czynników, nie całkiem jest 

uwarunkowana użytymi na nich 

urządzeniami. Wybrana 

tematyka pozwala stworzyć 

spójny charakter miejsca, 

a możliwości zabawy są 

ograniczone jedynie przez 

wyobraźnię. Zamek spokojnie 

może stać się domem, wieżą, 

domkiem na drzewie, może być 

zamkiem królewskim z damami 

dworu, zamkiem z bajki 

o księżniczce czy o Shreku, 

zamkiem średniowiecznym 

z lochami, a linarium „smok” 

może z powodzeniem udawać 

zieloną biedronkę. Analogicznie 

można to odnieść do 

pozostałych urządzeń, które 

raczej subtelnie nawiązują do 

podsuniętej tematyki, ale 

niczego nie narzucają. 

Jeżeli chodzi o ścieżki, to zostały 

zaprojektowane jako przyjazne 

naturze, o przepuszczalnej 

nawierzchni mineralnej 
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utwardzonej, wygodne zarówno 

dla osób z wózkami dziecięcymi, 

jak i dla rowerzystów. 

Bardzo dziękujemy za sugestię 

stworzenia altany nad wodą. 

Była ona brana pod uwagę 

w koncepcji z trzema osobnymi 

pomostami. Chętnie wrócimy 

do tego pomysłu 

i wprowadzimy zadaszony punkt 

widokowy nad samą wodą 

w postaci mini pergoli 

porośniętej zielenią. 

W projekcie zostały 

zaproponowane nasadzenia 

przy rozlewiskach wodnych 

z kosaćców oraz paproci, czyli 

narecznicy samczej i wietlicy 

samiczej. Nasadzenia te 

uzupełnione zostały innymi 

roślinami kwitnącymi, jak 

i trawami ozdobnymi, 

odpowiednimi do miejsc 

podmokłych. Ze względu na 

zachowanie odpowiedniego 

przepływu wody w cieku 

wodnym i jego czyszczenie, nie 

wprowadzono roślin wodnych, 

tylko rośliny nabrzeżne. 

W starodrzewiu 

zaproponowano nasadzenia 

uzupełniające z roślin 

cieniolubnych. Rozważone 

zostanie wprowadzenie 

nasadzeń z roślin cebulowych. 

13. Czy w ramach siłowni można 

by zainstalować drążki do 

podciągania, przechodzenia, 

drabinki itp. no takie do 

kalisteniki, standardowe 

uwzględnione 

 

W projekcie zostały 

przewidziane zarówno drążki do 

podciągania, jak i drabinki. 

Zastanowimy się, czy i gdzie 

można by rozszerzyć zakres 
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siłownie montowane na 

powietrzu bardzo szybko się 

niszczą, a coś w stylu tego, co 

znajduje się np. na Wzgórzu 

Andersa posłużyłoby większej 

ilości osób i dłużej... 

zastosowania większej ilości 

urządzeń do kalisteniki. 
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3|SPACER KONSULTACYJNY 

 

Zorganizowano jedno spotkanie, które odbyło się 29.05.2019 o godzinie 17:00 na terenie zieleni 
przy ul. Żmigrodzkiej przy stawie. Ze względu na deklarowaną przez uczestników spotkania dobrą 
znajomość konsultowanego terenu zrezygnowano ze spaceru po nim. Spotkanie merytorycznie 
poprowadzone zostało przez Zarząd Zieleni Miejskiej oraz projektantkę. Moderatorką spotkania 
była przedstawicielka Fundacji na Rzecz Studiów Europejskich. W spotkaniu wzięło udział 16 osób 
dorosłych oraz kilkoro dzieci.  

Spotkanie podzielone zostało na następujące części: 

1) Wprowadzenie 

2) Omówienie koncepcji przez projektantkę, zaprezentowanie planszy wraz z wizualizacjami 

3) Seria pytań do projektantki, przedstawicieli Rady Osiedla Polanowice-Poświętne-Ligota 
oraz Zarządu Zieleni Miejskiej 

4) Składanie opinii do koncepcji przez mieszkańców 

5) Podziękowanie oraz zachęcenie do składania opinii. 

PYTANIA 

Lp. Pytanie 
Odpowiedź eksperta (przedstawicieli ZZM, Rady 

Osiedla, projektantki) 

1. Czy po zagospodarowaniu 
terenu pozostanie linia 
średniego napięcia? 

Nie, zostanie to przekablowane. 

2. W jaki sposób zaplanowano 
odpływ wody? 

Będą rozlewiska z ogrodami deszczowymi, 
zastawki i mostki, żeby swobodnie można było 
obejść staw. 

3. Co oznaczają pomarańczowe 
kropki na drzewach? 

Oznaczanie drzew kropkami to zabieg, który 
stosuje się podczas inwentaryzacji drzew. Na 
terenie zielonym u zbiegu ulic Żmigrodzkiej 
i Pakosławskiej znajduje się ok. 1300 drzew. 

4. Co stanie się z istniejącymi 
krzewami np. głogu / róży? 

Projektantki starały się zachować istniejące 
krzewy, jest kilka samosiejek, które wchodzą na 
alejki i wymagają usunięcia. 

5. Czy koncepcja dostosowana 
została do istniejącej już zieleni? 

Tak, projektantki będą chciały zachować zieleń 
istniejącą. Drzewa szczególnie okazałe i warte 
zachowania zostały zaznaczone w koncepcji 
zagospodarowania terenu, jeśli chodzi 
o starodrzew, to ma zostać przeprowadzona 
pielęgnacja sanitarna i przerzedzenie istniejącego 
dużego zakrzewienia od strony ul. Poświęckiej. 

6. Z czego wykonane zostaną 
ekrany akustyczne od strony 

Będzie to konstrukcja porośnięta zielenią, 
bardziej osłona optyczna niż bardzo obniżająca 
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ul. Żmigrodzkiej? poziom hałasu od ulicy. 

7. Czy zaplanowana zieleń została 
przemyślana / dostosowana do 
miejsca? 

Tak, będzie to zieleń odporna na 
zanieczyszczenia. 

8. Jak będą wyglądały 
zaprojektowane boiska? 

Będą ogrodzone, ze sztuczną nawierzchnią. 

9. Jakiego rodzaju toaleta została 
zaprojektowana? 

Samoczyszcząca, automatycznie zamykająca się 
w godz. 22:00 – 6:00. 

10. Czy park będzie monitorowany? Na razie o tym nie myślano, ale należy pamiętać, 
że monitoring wiąże się z dodatkowymi kosztami. 

11. Czy woda w planowanych 
rozlewiskach nie będzie 
zagrożeniem dla budynków 
w przypadku wysokich 
odpadów? 

Nie ma takiej obawy, we Wrocławiu widoczna jest 
tendencja do wysuszania się terenów, drzew, 
rowów, dlatego też ważne jest retencjonowanie 
wody. Warto dodać, że gospodarka wodami 
opadowymi zostanie dobrze przeanalizowana. 

12. Jaki jest planowany czas 
realizacji inwestycji drogowej? 

Konieczność ustalenia dokładnego czasu realizacji 
inwestycji z Wydziałem Inżynierii Miejskiej. 

13. Jaki jest koszt inwestycji? Koszt inwestycji szacowany jest na 8 mln złotych. 

14. W jaki sposób planowane jest 
pozyskanie środków? 

1. Etapowo przez WBO – projekty ogólnomiejskie 
zgłaszane przez Radę Osiedla Polanowice-
Poświętne-Ligota razem z osiedlami Widawa, 
Sołtysowice i Pawłowice – podział pieniędzy 
pomiędzy 4 osiedla.  

2. Wnioskowanie o środki miejskie przez ZZM. 
Zarząd wystąpił o 3,5 mln zł na początek. 

15. Czy wzdłuż głównego ciągu 
komunikacyjnego przewidziano 
postawienie ławek? 

Tak, są one zaznaczone na koncepcji. 

POSTULATY 

Lp. Zgłoszenie Rozpatrzenie 
Uzasadnienie 

Zarządu Zieleni Miejskiej 

1. 

Przesunięcie sceny lekko 
w lewo. 

uwzględnione W wersji ostatecznej koncepcji, 
skorygowano lokalizację 
plenerowego pawilonu kultury – 
przesunięto w lewo.  

2. 

Utworzenie dodatkowego 
wejścia od strony działki 
oznaczonej jako 6MN oraz 
działki gminnej obok (tak, 
aby umożliwić wejście 
na teren od ul. Milickiej). 

uwzględnione W wersji ostatecznej koncepcji, 
wprowadzono dodatkowe 
połączenia piesze, umożliwiające 
wejście na teren parku od strony 
ul. Pakosławskiej i ul. Milickiej. 

Dodatkowe ścieżki poprowadzono 
w obrębie działek drogowych.    

3. Wybór koncepcji 2 uwzględnione W wersji ostatecznej koncepcji, 
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pomostów, a nie jednego 
półkolistego. 

przewidziano lokalizację trzech 
odrębnych pomostów 
drewnianych, o różnych kształtach 
i gabarytach, usytuowanych po 
południowej, północnej i północno-
wschodniej stronie stawu.   

4. 

Teren powinien pozostać 
jak najbardziej dziki, 
naturalny. 

uwzględnione Dziki charakter miejsca zostanie 
zachowany. W projekcie 
przewiduje się pozostawienie 
i ochronę istniejącego starodrzewu 
oraz wszystkich zdrowych okazów 
drzew i krzewów na całym terenie 
opracowania, głównie przy stawie 
i rowach melioracyjnych.  

Pozostawia się również siedliska 
o charakterze naturalnym, 
w postaci trzcinowisk i wilgotnych 
zbiorowisk łąkowych. Pod nowe 
funkcje rekreacyjne wraz 
z niezbędną komunikacją pieszą 
i rowerową, przeznaczono tereny 
nieużytków rolnych i pozostałości 
po sadach i ogrodach działkowych. 

Przesłaniem projektu, było 
stworzenie dużego, 
naturalistycznego układu 
parkowego, o bogatej ofercie dla 
przyszłych użytkowników, 
wkomponowanej w zastany, 
naturalny teren. Dodatkowo, 
adekwatnie do zróżnicowanej 
istniejącej flory, wprowadzono 
nowe nasadzenia, których dobór 
jest zdeterminowany warunkami 
panującymi w poszczególnych, 
zróżnicowanych częściach terenu. 

5. 

Przesunięcie ławek 
przewidzianych przy 
wejściu do parku od strony 
ulicy Pakosławskiej 
z głównego ciągu 
komunikacyjnego na 
węższy ciąg 
komunikacyjny na północ 
od rowu. 

uwzględnione W wersji ostatecznej koncepcji, 
uwzględniono prośbę 
zainteresowanych mieszkańców 
i zmieniono lokalizację dwóch 
ławek parkowych, usytuowanych 
przy ciągu pieszo-rowerowym, 
w sąsiedztwie wejścia na teren, od 
strony ul. Rudawskiej.      

6. Osłonięcie terenu zielenią uwzględnione W wersji ostatecznej koncepcji, 
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niską i średniowysoką przy 
granicy z działkami (od 
strony działki MN - 298/2 
oraz 294/1). 

uwzględniono prośbę 
zainteresowanych mieszkańców 
i wprowadzono nowe nasadzenia 
zieleni średniowysokiej i niskiej, 
jako naturalne, wizualne 
wygrodzenie funkcji mieszkalnej 
jednorodzinnej od 
projektowanego, 
naturalistycznego, założenia 
parkowego.   

7. 

Zieleń nie powinna pełnić 
tylko funkcji tła, bo projekt 
jest bardzo bogaty pod 
względem wyposażenia. 

uwzględnione Teren opracowania, podzielono na 
dwie strefy funkcjonalne: strefę 
aktywności i strefę uspokojoną. 

W strefie aktywności, z głównym 
ciągiem pieszo-rowerowym 
i rozmieszczonymi wzdłuż jego 
przebiegu placami do rekreacji, 
sportu i zabaw, wkomponowanymi 
w istniejącą zieleń, nowo 
projektowana szata roślinna 
stanowi element podkreślający 
i oddzielający poszczególne 
funkcje. 

W strefie uspokojonej, 
projektowana zieleń stanowi 
główny, naturalistyczny element 
zagospodarowania. 

Na obszarze strefy uspokojonej 
zaprojektowano: ogrody 
ozdobnych traw, pachnące łąki 
kwietne, rozlewiska wodne jako 
ogrody deszczowe, ze specjalnie 
dobranymi gatunkami roślin. 

Na terenie pomiędzy stawem 
a pasem drogowym 
ul. Żmigrodzkiej zaprojektowano 
ekrany akustyczne, obrośnięte 
odpowiednio dobranymi gatunkami 
roślin, pochłaniającymi 
zanieczyszczenia komunikacyjne  
i stanowiącymi barierę akustyczną.  
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KONKLUZJE 

Mieszkańcy osiedla obecni na spotkaniu z dużym entuzjazmem wypowiadali się na temat 
planowanego zagospodarowania terenu. Kilkukrotnie zadawali pytania na temat czasu inwestycji 
oraz sposobu pozyskania środków. Podkreślali również wartość zielonego terenu ze stawem  
i starodrzewem dla osiedla. 

Obawy mieszkańców dotyczyły niewielkiej odległości zabudowy mieszkalnej od ścieżek lub ławek. 
Część uczestników spotkania postulowała przesunięcie ławek ze względu na możliwy hałas 
w nocy oraz prosiła o nasadzenia zieleni średniowysokiej na południowym krańcu parku, tak aby 
zapewnić mieszkańcom większe poczucie prywatności. Ze względu na bezpieczeństwo pojawiło 
się również pytanie o monitoring terenu. 

Przy okazji konsultacji mieszkańcy wyrazili niezadowolenie z obecnej sytuacji braku miejsc 
parkingowych w pobliżu parku. Wnioskowano o utworzenie osobnego parkingu dla osób 
przyjezdnych korzystających z terenu zielonego. 

Oprócz dyskusji nad koncepcją zagospodarowania terenu spotkanie było dla mieszkańców okazją 
do rozmowy na temat problemów najbliższej okolicy planowanego parku. 
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4|PODSUMOWANIE 

 

1. Zdecydowana większość osób, która zgłosiła uwagi przez formularz elektroniczny oraz 
podczas spaceru konsultacyjnego, jest pod dużym wrażeniem koncepcji zagospodarowania 
zielonego terenu pomiędzy ulicami Żmigrodzką i Pakosławską. Uczestnicy konsultacji 
przychylnie odnieśli się do podziału obszaru na strefy wypoczynku i zabawy. 
 

2. Mieszkańcy podkreślają wagę zagospodarowania terenu, wskazując na brak zielonego miejsca 
na ich osiedlu oraz niewystarczające miejsca do zabaw dla dzieci. 
 

3. Osoby biorące udział w konsultacjach zwracały uwagę na wartość terenu ze stawem  
i starodrzewem, postulując pozostawienie go w jak najbardziej dzikim charakterze. 
Mieszkańcy wnioskowali o niewycinanie istniejących drzew i krzewów, a także pozostawienie 
części terenu na łąkę kwietną. Podkreślili również wartość systemu retencyjnego. 
 

4. Uczestnicy konsultacji wskazywali na konieczność ochrony dzikich zwierząt (ssaków, owadów, 
ptaków i płazów) oraz zapewnienie im roślinności i schronienia (m.in. przez zainstalowanie 
budek). Mieszkańców posiadających zwierzęta domowe ucieszył pomysł utworzenia wybiegu 
dla psów. 
 

5. Część mieszkańców okolicy zwracających uwagę na aktywność fizyczną zgłosiła postulat 
poszerzenia strefy sportowej o minigolf oraz streetworkout. 
 

6. Mieszkańcy docenili w koncepcji dostosowanie zagospodarowania terenu do potrzeb osób 
starszych i osób z trudnościami z poruszaniem się, chwaląc koncepcję za pozostawienie strefy 
cienia, zaprojektowanie łatwych dojść na teren, zastosowanie odpowiedniej nawierzchni 
ścieżek oraz wystarczającej liczby przewidzianych ławek. 
 

7. Osoby biorące udział w konsultacjach podzieliły się z projektantami swoimi inspiracjami 
dotyczącymi nasadzeń czy akcentów dekoracyjnych w parku. 

 

8. Mieszkańcy zwrócili uwagę na zanieczyszczenie światłem (nieprawidłowy kształt latarni) oraz 
zanieczyszczenie hałasem od strony ul. Żmigrodzkiej (podkreślenie wartości zielonych 
ekranów wyciszających).  

 

9. Uczestnicy konsultacji opowiedzieli się za zwiększeniem dostępności terenu zielonego 
zarówno przez utworzenie dodatkowych wejść do parku dla mieszkańców okolicy, jak 
i zadbanie o miejsca parkingowe i zmianę lokalizacji stacji roweru miejskiego dla osób 
przyjezdnych. 
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Niniejszy proces konsultacji społecznych wykonano na zlecenie Wydziału Partycypacji Społecznej 

Urzędu Miejskiego Wrocławia w ramach realizacji zadania publicznego pn. Wsparcie procesów 

konsultacji społecznych oraz zarządzania lokalnymi konfliktami na terenie Gminy Wrocław 

w 2019 roku realizowanego przez Instytut Mediacji „TAK” oraz Fundację na Rzecz Studiów 

Europejskich dofinansowanego przez Gminę Wrocław. 

Koordynator projektu 

Tadeusz Mincer, Fundacja na Rzecz Studiów Europejskich 

 

Liderka konsultacji 

Anna Cwynar (Fundacja na Rzecz Studiów Europejskich) 

Asystenci: Monika Glińska, Tadeusz Mincer 

(Fundacja na Rzecz Studiów Europejskich) 

 

Partnerzy konsultacji 

Rada Osiedla Polanowice-Poświętne-Ligota 

 

Wsparcie merytoryczne 

Zarząd Zieleni Miejskiej we Wrocławiu 
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